

3. Expresses the hope that the political parties in the Territory will in their activities abide by the democratic rules and will abstain from setting up unauthorized militias.

736th meeting,
31 July 1956.

1617 (XVIII). Petition from Mr. Nii Akué V (T/PET.7/467)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Nii Akué V concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,¹³⁰

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

(a) Degbénou is a quarter in the urban area of Anécho;

(b) The Paramount Chief or the Regent of Anécho appoints the *chefs de quartier* and may depose them at will.

736th meeting,
31 July 1956.

1618 (XVIII). Petition from Mr. Sébastien Djossou Mlapa IV (T/PET.7/468)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Sébastien Djossou Mlapa IV concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,¹³¹

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

(a) The Administration has recognized a second chief at Togoville, but does not support one chief against the other;

(b) Each chief enjoys, among the population which elected him, whatever authority and esteem he has succeeded in gaining or preserving.

736th meeting,
31 July 1956.

1619 (XVIII). Petition from Messrs. Siegfried Agbogbo Etsi, Osénya Adzogblé, Agbozomévi Francis and Nkuménya Améwu (T/PET.7/469)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Messrs. Siegfried Agbogbo Etsi, Osénya Adzogblé, Agbozomévi Francis and Nkuménya Améwu concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,¹³²

Draws the attention of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

(a) The land dispute mentioned by the petitioners is a long-standing one between the Ewes and Akposso

3. Exprime l'espérance que les partis politiques du Territoire se conformeront aux règles démocratiques dans leur activité et s'abstiendront d'organiser des milices interdites.

736ème séance,
31 juillet 1956.

1617 (XVIII). Pétition de M. Nii Akué V (T/PET.7/467)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Nii Akué V, concernant le Togo sous administration française¹³⁰,

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que :

a) Degbénou est un quartier de l'agglomération d'Anécho;

b) Le chef supérieur ou régent d'Anécho nomme les chefs de quartier, qu'il peut destituer à son gré.

736ème séance,
31 juillet 1956.

1618 (XVIII). Pétition de M. Sébastien Djossou Mlapa IV (T/PET.7/468)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Sébastien Djossou Mlapa IV, concernant le Togo sous administration française¹³¹,

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que :

a) L'Administration a reconnu un deuxième chef à Togoville, mais elle ne favorise pas un chef aux dépens de l'autre;

b) Chaque chef jouit auprès de la population qui l'a choisi de l'autorité et de l'estime qu'il a su acquérir.

736ème séance,
31 juillet 1956.

1619 (XVIII). Pétition de MM. Siegfried Agbogbo Etsi, Osénya Adzogblé, Agbozomévi Francis et Nkuménya Améwu (T/PET.7/469)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de MM. Siegfried Agbogbo Etsi, Osénya Adzogblé, Agbozomévi Francis et Nkuménya Améwu, concernant le Togo sous administration française¹³²,

Appelle l'attention des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que :

a) Le litige foncier mentionné par les pétitionnaires est une vieille affaire qui oppose les Ewés et les Ak-

¹³⁰ See T/PET.7/467, T/OBS.7/37, T/L.702.

¹³¹ See T/PET.7/468, T/OBS.7/37, T/L.702.

¹³² See T/PET.7/469, T/OBS.7/37, T/L.702.

¹³⁰ Voir T/PET.7/467, T/OBS.7/37, T/L.702.

¹³¹ Voir T/PET.7/468, T/OBS.7/37, T/L.702.

¹³² Voir T/PET.7/469, T/OBS.7/37, T/L.702.

and has been decided by the competent courts of the Territory;

(b) A surveyor has been appointed to mark out on the ground the boundaries decided on by the courts;

(c) The dispute over the chiefdom of Dayès-Elavagnon was settled in accordance with the customs and to the satisfaction of the majority of the population.

736th meeting,
31 July 1956.

1620 (XVIII). Petition from Mr. Albert K. Tamakloé (T/PET.7/470)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Albert K. Tamakloé concerning Togoland under French Administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,¹³³

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority, in particular that:

(a) The de-stooling of chiefs is exclusively a matter for the tribal authorities and for the people;

(b) In the absence of details, no inquiry could be made into the incident affecting the petitioner.

736th meeting,
31 July 1956.

1621 (XVIII). Petition from Miss Esther Télé Tekoé (T/PET.7/471)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Miss Esther Télé Tekoé concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,¹³⁴

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

(a) She had been employed on a temporary basis and had received all the benefits for which the Labour Code provided;

(b) If she had had the same responsibility and had been doing the same work as her European colleagues, she would have received the same pay;

(c) The local authority would help her to find work if she was currently unemployed.

736th meeting,
31 July 1956.

1622 (XVIII). Petition from Mr. B. D. Dorkenoo (T/PET.7/472)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. B. D. Dorkenoo concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,¹³⁵

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that the petitioner entered Togoland under French administra-

posses et qui a été réglée par les tribunaux compétents du Territoire;

b) Un géomètre a été chargé de borner le terrain d'après les limites fixées par les tribunaux;

c) Le différend relatif à la chefferie de Dayès-Elavagnon a été réglé conformément à la coutume et à la satisfaction de la majorité de la population.

736ème séance,
31 juillet 1956.

1620 (XVIII). Pétition de M. Albert K. Tamakloé (T/PET.7/470)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Albert K. Tamakloé, concernant le Togo sous administration française¹³³,

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante, d'où il ressort notamment que:

a) La destitution des chefs est exclusivement l'affaire des autorités tribales et de la population;

b) Faute de détails, on n'a pas pu enquêter sur l'incident dont se plaint le pétitionnaire.

736ème séance,
31 juillet 1956.

1621 (XVIII). Pétition de Mlle Esther Télé Tekoé (T/PET.7/471)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de Mlle Esther Télé Tekoé, concernant le Togo sous administration française¹³⁴,

Appelle l'attention de la pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que:

a) Elle a été employée comme auxiliaire temporaire et a joui de tous les avantages prévus par le Code du travail;

b) Si elle avait eu les mêmes responsabilités et le même travail que ses compagnes européennes, elle aurait eu le même salaire;

c) L'autorité locale l'aidera à trouver un emploi si elle n'en a pas actuellement.

736ème séance,
31 juillet 1956.

1622 (XVIII). Pétition de M. B. D. Dorkenoo (T/PET.7/472)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. B. D. Dorkenoo, concernant le Togo sous administration française¹³⁵,

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que le pétitionnaire est entré au Togo sous administra-

¹³³ See T/PET.7/470, T/OBS.7/37, T/L.702.

¹³⁴ See T/PET.7/471, T/OBS.7/37, T/L.703.

¹³⁵ See T/PET.7/472, T/OBS.7/37, T/L.704.

¹³³ Voir T/PET.7/470, T/OBS.7/37, T/L.702.

¹³⁴ Voir T/PET.7/471, T/OBS.7/37, T/L.703.

¹³⁵ Voir T/PET.7/472, T/OBS.7/37, T/L.704.